
پنج  شنبه 11 بهمن 1397 | 24 جمادی الاول 1440 |6| روزنامه جوان |  شماره 5581

88498436سرويس فرهنگي

رويک�رد اصل�ي امس�ال جش�نواره 
هنرهاي تجسمي چيست و چه تفاوتي 

با سال هاي گذشته دارد؟
رويكرد اين جشنواره در سال جاري بيشتر معطوف 
به هنرهاي معاصر اس��ت. علاوه بر آن جشنواره 
امسال به شكل رش��ته اي برگزار مي شود. البته 
قبلًا اينگون��ه بود اما در دوره هاي هش��تم، نهم و 
دهم، جشنواره به صورت تك رشته اي و با عنوان 
هنرهاي جديد برگزار شد. يعني همه هنرها در 
قالب هنرهاي جديد مي گنجيد و هنرمندان بايد 
در اين قالب ثبت نام مي كردند اما امسال آن را به 
رشته اي برگردانديم و هنرهاي جديد را به عنوان 
يك رشته به آن اضافه كرديم. امسال ما 10 رشته 
اصلي داريم و يك رشته هم به عنوان مقالات داريم. 

در واقع در 11 رشته داوري خواهيم داشت. 
رويکرد امس�ال چگونه تعيين شد؟ 
بر اساس نظرخواهي بود يا بر اساس 

تجربه جشنواره هاي گذشته؟
ما 63 هنرمن��د را ك��ه از نفرات نخب��ه جامعه 
هنري كشور هس��تند در قالب اعضاي شوراي 
سياستگذاري، مديران، دبيران و داوران جشنواره 
در اين دوره داريم. يك ش��وراي سياستگذاري 
داش��تيم كه اين ش��ورا، رويكردهاي جشنواره 
را تعيين كرده اس��ت. بالاخره مجموعه نظرات 
مطرح و بررسي شد و به اين رويكرد رسيدند. بعد 
از آن دبير را انتخاب كردند و دبير جشنواره هم 
دبير هنري و دبير اجرايي را انتخاب كرد و ما هم 
بر اساس اختياراتي كه داشتيم، دبيران و داوران 
آن 11 رشته جشنواره را انتخاب و شروع به كار 
كرديم.  علاوه بر حضور هنرمندان با آثارش��ان 
در آن 11 رش��ته كه عرض ك��ردم، برنامه هاي 
مهم ديگري هم داريم. م��ا بخش» پلاك 40« 
نمايش��گاه آثار هنرمندان انقلاب اسلامي را در 
نياوران افتتاح مي كنيم. افتتاح بخش گالري ها 
داريم كه بايد بگويم 53 گالري از سراسر ايران 
را خواهيم داشت. خوشبختانه مي توانيم بخش 
مهمي از ظرفيت هنرهاي تجس��مي كش��ور را 

امسال در جشنواره فجر به تماشا بگذاريم. 
امس�ال 40 س�الگي پيروزي انقلاب 
اسلامي را جشن مي گيريم. گويا شما 
هم يک بخش براي 40سالگي انقلاب 
در نظ�ر گرفته ايد. در اي�ن بخش چه 
چيزهايي به نمايش گذاشته مي شود؟

بخش »پلاك 40« براي همين منظور اس��ت. 
اين بخش شامل آثاري در قالب نقاشي، عكاسي، 
نگارگري، تصويرس��ازي، گرافيك و مجس��مه 
اس��ت كه با مضامين انقلابي طي 40 سال بعد 
از پيروزي انقلاب خلق شده است. اين مجموعه 
در نياوران گشايش مي يابد و در واقع تجليل از 
مفاخر هنر انقلاب اس��ت. در اين بخش برخي 
نهاد ها و مؤسسات با ما همكاري كردند و آثارشان 
را به ما امانت دادند. موزه شهداي بنياد شهيد و 
امور ايثارگران، انجمن هنر هاي تجسمي انقلاب 
و دفاع مقدس، انجمن عكاس��ان انقلاب و دفاع 
مقدس، موزه هنر هاي ديني امام علي)ع(، بنياد 
آفرينش هاي هنري نياوران و نهادهاي همكار با 
جشنواره مثل سازمان بسيج هنرمندان، معاونت 
هن��ري س��ازمان فرهنگي- هنري ش��هرداري 
تهران و بنياد فرهنگي رواي��ت فتح از آن جمله 
هستند.  مراسم ويژه تجليل از هشت نفر از اين 

مفاخران هم در روز اختتاميه جشنواره فجر در 
15 اسفند برگزار مي ش��ود. درباره انقلاب يك 
بخش ديگر هم داريم كه مي تواند جالب باش��د 
و آن نمايش عكس هاي روزهاي پيروزي انقلاب 
اسلامي در خانه هنرمندان است. اين عكس ها 
كار عكاسان مختلف است كه آن روزها را عكاسي 
كرده اند. علاقه مندان با تماش��اي اين عكس ها 
در كنار هم خاط��رات آن روزها را مرور خواهند 
كرد. ما همچنين چهار دهه انتشارات هنرهاي 
تجسمي را مرور مي كنيم و ويژگي هاي هر دهه 
مورد بررس��ي قرار مي گيرد. اين يك نمايشگاه 
از دستاوردهاي انتشارات تجس��مي با رويكرد 
پژوهشي و آموزشي است كه در 25بهمن ماه در 

موزه امام علي)ع(گشايش خواهد يافت. 
در مورد افتتاح 53 گالري كه اش�اره 
كردي�د بيش�تر توضيح دهي�د. چه 
آثاري را شامل مي شود و چه اهدافي 

را از اين كار دنبال مي كنيد؟
28 گالري از هشت استان و 25 گالري نيز از تهران 
در اين بخش حضور دارند. معمولاً در جش��نواره 
كساني كه شركت مي كنند جوان هستند و با توجه 
به فراخوان داده شده، در سايت ثبت نام مي كنند. 

خيلي از اساتيد در س��ايت ثبت نام نمي كنند. در 
دوره هاي قبل هم معمول بود كه از برخي از اين 
اساتيد براي حضور دعوت مي شد. امسال هم ما 
از خود گالري دارها خواستيم كه ظرفيت و توان 
هنري هنرمن��دان جامعه را ب��ه نمايش بگذارند 
چون گالري ها مستقيماً با هنرمندان در ارتباط 
هستند. لذا مي توانند آنها را در اين عرصه به ميدان 
بياورند. امس��ال بخش مهمي از اين هنرمندان 
كساني هستند كه در زمينه هنرهاي معاصر كار 
مي كنند. ما با ديدن آثار آن��ان در باغ موزه قصر 
متوجه خواهيم ش��د كه هنر ايران چه مسيري 
را طي مي كند. اين كار هم جنبه پژوهشي و هم 
اقتصادي دارد. ما مي خواهيم بدانيم كه آيا مي توان 
در جشنواره فجر فضايي را در گالري ها گشود كه 

آنها هم به لحاظ اقتصادي رشد كنند. 
نكته ديگر اين اس��ت كه ما هنرمندان بس��ياري 
در اس��تان ها داريم كه مجال ديده شدن ندارند يا 
حداقل نمي توانند آثار خود را در تهران به نمايش 
بگذارند. اين بخش جشنواره چنين فرصتي را در 
اختيار آنها قرار مي ده��د. كار ديگري كه در مورد 
شهرستان ها انجام داديم اين است كه به مناسبت 
40 سالگي انقلاب برخي آثار موزه هنرهاي معاصر 
تهران را با كيفيت بسيار بالا روي بوم چاپ كرديم 
و به 40نمايشگاه در 40شهر فرستاديم. بايد بگويم 
حدود هزار و 600 قطعه اثر هنري را فرس��تاديم. 
عنوان اين كار را هم هنر معاصر ايران »40نمايشگاه، 
40شهر« گذاشتيم. در واقع بخشي از هنر معاصر 
ايران را كه طي اين سال ها در موزه هنرهاي معاصر 
محفوظ بوده براي ديده ش��دن به شهرهاي ايران 
مي فرس��تيم. علاقه مندان هنر در اين 40 ش��هر 
مي توانند بخش بسيار كوچكي از هنر معاصر ايران را 

كه در موزه هنرهاي معاصر تهران است ببينند. 
مقالات رسيده به جشنواره مي تواند 
منبع خوب�ي براي دانش�جويان هنر 
باشد. اين مقالات را منتشر مي كنيد؟

بله، طبق معمول هر سال كتاب آثار جشنواره را چاپ 
خواهيم كرد. اما امسال كتاب مجموعه مقالات را هم 
چاپ مي كنيم. 85 مقاله به دست ما رسيده است، 

تعدادي هم خودمان جمع آوري كرديم، ان شاءالله 
كتاب خوبي خواهد بود. ضمن اينكه ما از هش��تم 
بهمن برنامه ديگري را به نام فيلم هاي تجسمي در 
خانه هنرمندان ايران آغاز كرديم. تعداد زيادي فيلم 
در حوزه مستند اجتماعي و هنر تجسمي را پخش 
خواهيم كرد. از 15 بهمن سه روز نشست تخصصي 
داريم. موضوع اين نشست ها »خلاقيت و جامعه« و 
»خلاقيت و آموزش« و »خلاقيت واقتصاد« خواهد 
بود كه اين بخش هم خيل��ي پربار خواهد بود كه از 

بخش هاي پژوهشي جشنواره است. 
ارزيابي شما از كيفيت آثاري كه امسال به 

جشنواره ارسال شده است، چيست؟
 داوران بسيار خوشحال هس��تند و مي گويند كه 
كيفيت آثار رسيده بالاس��ت. خوشحال هستيم 
كه اين اعتماد ميان هنرمندان و دست اندركاران 
جش��نواره به وجود آمده است. خوشحال هستيم 
كه گالري ها به سمت جش��نواره فجر آمدند و نيز 
هنرمندان جوان و مستعد كه در تهران و شهرستان 
هس��تند كارهاي با كيفيت خودش��ان را به اين 
جشنواره ارائه دادند. خوشبختانه با تغيير رويكردي 
كه امسال در جشنواره داشتيم، هنرمندان بيشتري 
مش��اركت كردند. بيش از 13 هزار اث��ر از 5 هزار 
هنرمند به دست ما رسيده است. در حالي كه در 
دوره قبل فقط 4هزار اثر هنري ارس��ال شده بود. 
حضور هنرهاي ملي مثل خوشنويسي و مينياتور در 
اين دوره موجب شده امسال شاهد يكي از بهترين 

دوره هاي جشنواره هنرهاي تجسمي باشيم. 
حت��ي هنرهاي رس��انه مح��ور مثل پوس��تر، 
كاريكاتور، تصويرسازي و عكاسي در دوره قبل 
چندان جايگاهي در جش��نواره نداشتند، اما در 
اين دوره بسيار اس��تقبال كردند. نكته مهم اين 
است كه كار هنري، به مثابه آينه تحولات سياسي 
و اجتماعي جامعه هم است. بنابراين اين آثاري 
كه الان در اختيار ماس��ت، روحيه كلي حداقل 
بخشي از جامعه را بازتاب مي دهد. آنها را مي توان 
نشانه شناسي كرد يا جامعه شناسان آنها را تحليل 
كنند. با نگاه به اين آثار مي توان جامعه اكنون را 
تحليل كرد و گفت حداقل بخش��ي از جامعه به 

كدام سو مي رود، مثلًا آيا شاد است يا غمگين؟
من فكر مي كنم يك��ي از دس��تاوردهاي بزرگ 
برگزاري اينگونه جشنواره ها همين اطلاعاتي است 
كه از متن جامعه به دست مي آيد و ما مي توانيم 
بر اساس اين اطلاعات جامعه خودمان را تجزيه و 

تحليل كنيم و اين دستاورد كمي نيست. 
به عکاسي و كاريکاتور اشاره كرديد. چه 
موضوعات و رويکردي در اين دو عرصه 
مورد نظر ش�ما بود؟ آيا با مراكزي مثل 

خانه كاريکاتور هم ارتباط داشتيد؟
موضوع آزاد بود. ما موضوع اين دوره را محدود 
نكرديم. اما در بخش كاريكاتور و عكس و پوستر 
به نظر مي رسد كه بيشتر آثاري كه به جشنواره 
ارس��ال ش��ده مربوط به موضوعات اجتماعي 
بود. من اين را نقطه ق��وت مي دانم براي اينكه 
هنري مثل كاريكاتور بايد بازتاب دهنده فضاي 
اجتماعي و سياسي جامعه باشد.  در مورد عكس 
هم آثار قوي زيادي به دست ما رسيد. به طوري 
كه كار داوران در اين قس��مت س��خت شد. در 
خصوص خانه كاريكاتور بايد بگويم ما كمكي از 
آنها نگرفتيم ولي خوشبختانه دوستان در خانه 
كاريكاتور فراخوان جشنواره را در چند مرحله در 
سايت ايران كارتون منتشر كردند. خوشبختانه 

كيفيت آثار قابل قبول و بسيار بالا بود. 
استقبال از هنرهاي جديد چطور بود؟

ابتدا اين نكته را تأكيد كنم، اينكه امسال هنرمندان 
بيشتري نس��بت به دوره هاي قبل در جشنواره 
مشاركت كردند بسيار براي ما دلگرم كننده بود. 
آن چالشي كه برخي دوره ها با آن مواجه بوديم كه 
مثلاً هنرمندان كمتر مشاركت داشتند يا به نوعي 
قهر مي كردند و آثاري ارائ��ه نمي دادند را در اين 
دوره نداشتيم. امسال هنرهاي جديد در سه بخش 
ويدئو آرت و پرفومنس آرت و چيدمان برگزار شد 

كه مورد توجه هم قرار گرفت. 
چه برنامه هايي براي آش�نايي بيشتر 
مردم با اين هنرها و نيز موضوع اقتصاد 
هنر داريد؟ اساس�اً برگ�زاري اينگونه 
جشنواره ها تأثيري در اين زمينه دارد؟

در مورد آشنايي بيش��تر مردم با اين رشته هاي 
هنري بايد بگوي��م ما اين فرصت را ب��ا برگزاري 
جش��نواره فراهم كرديم. نوب��ت نهادهاي ديگر 
اس��ت كه از مخاطبان بخواهند كه به بخش هاي 
مختلف جش��نواره در نياوران، مؤسسه فرهنگي 
و هنري صبا، باغ موزه قصر، م��وزه امام علي)ع( و 
خانه هنرمندان ايران بياين��د. بايد جاهاي ديگر 
هم كمك كنند. آم��وزش و پ��رورش و آموزش 
عالي در اين زمينه مي توانند نقش مؤثري داشته 
باشند تا بخش��ي از جمعيت حدود 15 ميليوني 
دانش آموزان و دانش��جويان از اين جش��نواره و 
نمايش��گاه ها بازديد كنند. صدا و سيما مي تواند 
خيلي در اين خصوص نقش ايف��ا كند. آدم هاي 
مختلف را دعوت كنند و اين هنرها را به مخاطبان 
خود معرفي كنند.   در موضوع اقتصاد هنر هم بايد 
بگويم خوشبختانه بهترين گالري هاي تهران در 
جشنواره مشاركت دارند. نمايشگاه هاي متعددي 
در اين گالري ها افتتاح مي شود. همه نوع آثاري هم 
وجود دارد، از آثار ارزان قيمت تا آثار گران قيمت. 
سازمان زيباسازي شهرداري تهران و صدا و سيما 
مي توانند در اين زمينه به ما كمك كنند و امكان 

تبليغ را براي جشنواره فراهم كنند. 
از همه مديران قبلي جشنواره تشكر مي كنم كه در 
اين 10 سال زحمت كشيدند. يقين دارم آنها هم 
همه سعي و تلاش خود را به كار بستند تا موانع و 
مشكلات موجود را برطرف و جشنواره اي آبرومند 
برگزار كنند. ما هم در اين دوره سعي مي كنيم كه 
جشنواره ارتقا پيدا كند و از همه ظرفيت ها استفاده 
كنيم. از همين جا هم از منتقدان، پژوهشگران، 
روزنامه نگاران و هنرمندان دعوت مي كنم كه بيايند 
و آثار جشنواره را ببينند. ما را نقد كنند تا با توجه به 

نقد آنان، دوره هاي بعدي بهتر برگزار شود. 

تابلويزيباييازهنرمعاصرايراندرجشنوارهفجربهنمايشميگذاريم
گفت وگوي »جوان« با دبير هنري يازدهمين جشنواره هنرهاي تجسمي فجر

  معصومه طاهری
مجموعه مس�تند »به نام خلق« ب�ه روايت 
اعضاي س�ابق گروهک مجاهدي�ن خلق از 
ابتداي ش�کل گيري ت�ا كنون مي پ�ردازد. 
اي�ن مجموعه مس�تند تلويزيون�ي از نحوه 
ش�کل گيري، فعاليت ه�اي قب�ل و بع�د از 
انقلاب اسلامي و همينطور فعاليت هاي حال 
حاضر اين گروهک تروريس�تي را به تصوير 
مي كشد؛ مجموعه اي از تصاوير و فيلم هاي 
ديده نشده همچنين گفت وگوهايي با افراد 
مرتبط با اين گروهک منحط، از بخش هاي اين 
مستند هستند. حامد قريشي نويسنده اين 
مستند كه پيش از اين هم مستندي درباره 
منافقين با نام »سربازس�ابق« براي ش�بکه 
پرس. تي. وي ساخته اس�ت به بهانه پخش 
از تلويزيون با »جوان« گفت وگو كرده است. 

    
چه شد كه تصميم گرفتيد تا برنامه اي 

با چنين محتوايي توليد كنيد؟
فعاليت هاي مجاهدين خلق در فضاي مجازي و 
جذب نوجوان هاي بي اطلاع و از طرفي فراموش 
شدن سازمان تروريستي مجاهدين خلق از ذهن 
مردم يكي از اصلي ترين دلايل توليد اين اثر بود كه 
چندين سال هم محتواي آن زمان برد تا قوت و 

استحكام لازم را براي ارائه داشته باشد. 
آيا منابع دست اولي هم يافتيد يا همان 
منابع سابق را به شکلي جديد تدوين 

كرديد؟
درباره گروهك مجاهدين خلق مستندهاي ديگري 
هم در سال هاي قبل ساخته شده بود، مثل مستند 
»راه بي پايان« ساخته ايمان گودرزي كه كارگردان 
همين مستند »به نام خلق« هم است، اما آنچه 
مسلم اس��ت در توليد مس��تند »به نام خلق« از 
آرشيوهاي به جا مانده تحقيق هاي فراوان تري شد 
همچنين از اعضاي جدا شده سازمان مجاهدين 
خلق و كتاب هاي چاپ شده توسط خود سازمان 
و نيز كمك هاي ويژه اي براي پي بردن به تاريخ و 
لايه هاي دروني اين سازمان استفاده شد كه همين 

باعث شد توليد مستند بلندتر بشود. 
توليد مستند درباره گروهک تروريستي 
مجاهدين خلق با توجه به توطئه هاي 
آنه�ا هميش�ه ب�راي توليدكنندگان 
ترسناک بوده است. در اين مسير شما 

يا تيم توليد مشکلي پيدا نکرديد؟
گروهك مجاهدين خلق سال هاس��ت كه ديگر 
توانايي حركات وحشيانه مسلحانه اي به  صورت 
جدي را ن��دارد در نتيجه امروز بيش��تر فعاليت 
اين گروهك در شنود و تخليه تلفني و همكاري 
با س��ازمان هاي جاسوسي اس��رائيل موساد در 
ارائه اطلاعات اس��ت، از همين رو هم تدوينگر و 
كارگردان اثر توسط اعضاي گروهك مورد تخليه 
تلفني قرار گرفتند كه هوشياري هر دو باعث بي اثر 

شدن اين حركت بود. 

نويسندگي يک مستند تاريخي آن هم 
با اين درجه از حساسيت كه مدعيان 
آن هن�وز هم هس�تند چ�ه ويژگي و 

مشکلاتي دارد؟
كار بس��يار س��ختي بود. ب��ه چند دلي��ل اول 
اينكه خود گروهك مجاهدين خلق به وس��يله 
رسانه هايش در پي تخريب اين اثر برآمده بود 
و از طرفي هم متن اثر بايد به صورتي نوش��ته 
مي ش��د كه قضاوتي ص��ورت نگي��رد و بدون 
موضعگيري خاصي فقط روايتگر تاريخ باش��د 
تا قضاوت ب��ا خود مخاطبين باش��د. دوم آنكه 
اين اولين اثر بن��ده در بخش مس��تند آن هم 
يك مس��تند تاريخي جنايي بود و كار را برايم 
بيشتر سخت مي كرد ولي در كل تجربه خوبي 
را به همراه داش��ت و همين سختي اوليه باعث 
مي شود آثار بعدي برايم به اين سختي نباشد. 

به عنوان نويس�نده يک اثر تاريخي، 
توليداتي كه منافقين در رس�انه هاي 
ماهواره اي و غيره خ�ود دارند چقدر 
حرفه اي  اس�ت و از چه ش�گردهايي 
براي انحراف اذهان از حقيقت تاريخ 

استفاده مي كنند؟
مجاهدين خلق از قبل از انقلاب هم در بخش رسانه 
قوي بودند و همين مسئله باعث مي شد تا بخشي از 
جوانان به راحتي جذب آنها شوند. بيشترين شگرد 
سازمان تروريستي مجاهدين خلق سياه نمايي از 
شرايط امروز جامعه است. آنها براي مردم جامعه اي 
را ترسيم مي كنند كه هيچ خوبي و سفيدي در آن 
ديده نمي شود و همه در خفقان به سر مي برند و 
در مسير منحرف كردن تاريخ پر جنايت خودشان 
با پشت پرده بردن مسعود رجوي و تبديل كردن 
مريم رجوي به عنوان يك زن كه در دنياي امروز به 
واسطه فضاي فمينيسم به عنوان نماد مظلوميت 
شناخته مي شود، س��عي در پاك كردن تاريخ پر 

جنايت خود دارند. 
صحبت ه���اي  دادن  ارتب���اط 
مصاحبه ش�ونده ها ب�ا مت�ن يک�ي از 
سختي هاي يک توليد تاريخي است؛ چه 
آنکه نظر شخصي شما نيز نبايد وارد كار 

شود. در اين باره به مشکل نخورديد؟
نه خوشبختانه صحبت هاي مصاحبه شونده ها 
كمك به سزايي در بيشتر شدن اطلاعات خود 

بنده و نوشتن متن بهتري برايم داشت. 
اگر كسي بخواهد در زمينه منافقين 
خودش ب�ه تحقيق بپ�ردازد توصيه 

مي كنيد به كجا مراجعه كند؟
توصيه اول بنده ديدن كامل مستند »به نام خلق« 
است و بعد از ديدن اثر، مرور صحبت هاي رهبران 
خود گروهك مجاهدين خلق براي هر حق جويي 
و حق طلبي بيانگر حقايق انكارناپذيري از س��ير 
جنايت ها و خيانت ها اين س��ازمان در حق ملت 
مظلوم ايران اس��ت كه در روند كار تحقيقي آنها 

بسيار تأثيرگذار و راهگشاست. 

بستراصليفعاليتمنافقين
رسانهاست

گفت وگوي »جوان« با نويسنده مستند »به نام خلق«

داوران بس�يار خوشحال هستند و 
مي گويند كه كيفيت آثار رس�يده 
بالاس�ت. خوش�حال هس�تيم كه 
اي�ن اعتم�اد مي�ان هنرمن�دان و 
دست اندركاران جشنواره به وجود 
آمده است. خوش�حال هستيم كه 
گالري ها به سمت جش�نواره فجر 
آمدن�د و ني�ز هنرمندان ج�وان و 
مس�تعد كه در تهران و شهرستان 
هستند كارهاي با كيفيت خودشان 

را به اين جشنواره ارائه دادند
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